
3 س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق شم�اره 88498445 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.
---------------------------------------------------

   ايثارگران بيكار و بدون بيمه 
احمدي – كهنوج كرمان: من يكي از رزمنده هاي كهنوج هستم كه 23 سال 
سابقه ايثارگري دارم در حالي كه الان بيكار هستم. يعني چندين سال است كه 
بيكارم ضمن آنكه تحت پوشش هيچ بيمه اي هم نيستم. اين مشكل من تنها 
نيست بلكه بسياري از رزمندگان و ايثارگران در شهر ما و شهرهاي جنوبي كشور 

هستند كه اين مشكل را دارند. لطفاً به گوش مسئولان برسانيد. 
---------------------------------------------------

   آموزش و پرورش هاي متكي بر جيب والدين 
محمديان – شهرري: من خودم يك معلم هستم كه در يكي از مدارس 
شهر ري انجام وظيفه مي كنم. در اين مدرسه به هيچ عنوان والدين را 
مجبور به پرداخت شهريه و هزينه هاي مدرسه نمي كنند در حالي كه بچه 
خواهر من در دبستان شهيد »م« تحصيل مي كند كه نامه بلند بالايي به 
آنها داده اند كه هزينه بخاري، كولر ، نظافت، روشنايي، چاه هاي گرفته 
دبستان، لوله كشي هزينه آب و برق و گاز و خيلي چيزهاي ديگر را بايد با 
پرداخت ماهانه 50 هزار تومان به بالا تأمين كنند. جالب است كه مدير 
دبستان ادعا كرده كه آموزش و پرورش هيچ هزينه و بودجه اي به دبستان 
مذكور اختصاص نمي دهد. لازم به ذكر است كه نام و مشخصات دبستان 

و مدارك مستند اين ادعا نزد روزنامه جوان محفوظ است.
---------------------------------------------------

   احمدي نژاد كجايي كه يادت بخير!
روشنايي – اصفهان: من مي خواستم از طريق روزنامه شما اين سؤال 
را از آقاي روحاني و مديران و وزيران ايشان بپرسم كه آيا همانطور كه 
آمار خرج و برج ه��اي دولت احمدي ن��ژاد را در آورده اند، در اين مدت 
آماري در مورد گراني هاي چند ماهه اخير كه با ش��روع تصدي دولت 
يازدهم به اوج رسيده، تهيه كرده اند؟ آقا كم كم مي رسيم به جايي كه 

بگوييم احمدي نژاد كجايي كه يادت بخير!
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88498445سرويس اجتماعي

آتش اشتغالزايي قلیان در كام 25 میلیون جوان!
قليان كده ها مثل قارچ سمی از همه جا سر بر می آورند

ب�ا وج�ود آنك�ه اي�ن روزه�ا در كوچه ه�ا و 
خيابان ه�اي اغلب ش�هرهاي كش�ور مانند 
قارچ قهوه خانه س�بز مي ش�ود اما رس�انه اي 
شدن قليان كش�ي برخي ورزشكاران در كنار 
نظر موافق رئيس س�ازمان گردشگري درباره 
قليان، دوباره غلغله قليان و جمع كردن بساط 
قهوه خان�ه داران را بر س�ر زبان ه�ا انداخت. 
اي�ن در حالي اس�ت كه بن�ا به تأكي�د رئيس 
اتحادي�ه قهوه خان�ه داران و س�فره خانه هاي 
س�نتي، تنباك�و داراي مافي�اي خاص اس�ت 
ام�ا دخاني�ات خ�رج چه�ار وزارتخان�ه را 
مي دهد و به نظر مي رس�د گردش مالي خريد 
تنباكو در روز ب�ه 500 ميليون تومان برس�د.
عباس علائي، رئي��س اتحادي��ه قهوه خانه داران 
و س��فره خانه هاي س��نتي با اعلام ن��ان خوردن 
250 هزار سرپرس��ت خانوار به صورت مستقيم 
و 4 ميليون نفر ه��م به صورت غيرمس��تقيم از 
قهوه خان��ه داري و قلي��ان،  از اج��راي طرح هاي 

ضربتي و بيكاري اين افراد اظهار نگراني كرد. 
   رونق بازار قليان

قليان اينجا، قليان آنجا، قليان همه جا؛  خلاصه 
اينكه اگر قديم ها فقط برخي از مناطق شهرها و 
روستاها بس��اط قليان و قهوه خانه برپا بود،  اين 
روزها كمتر خياباني را پي��دا مي كنيد كه لااقل 
يك قهوه خانه نداشته باشد و زنان و مردان قليان 
به دس��ت در ميان هاله اي از دود و صداي قل قل 
تصويري است كه كم كم چشمانمان به ديدنش 

عادت كرده اس��ت. جمع شدن بس��اط قليان از 
قهوه خانه ها هم يك روز ابلاغ مي شود و روز ديگر 
نقض. با وجود تمام اينه��ا صنف قهوه خانه داران 
روز به روز پ��ر رونق ت��ر مي ش��وند و دود قليان 
قهوه خانه ها به چشم اعضاي جامعه به خصوص 

25ميليون جوان كشورمان فرو مي رود. 
   نگاهي به مصوبه هاي قلياني

ان��گار بخت و اقب��ال قليان در تاريخ كش��ورمان 
به هياهو گ��ره خورده؛ يك روز شكس��تن قليان 
مي شود مظهري از قدرت مرجعيت شيعه و وفاق 
ملي و حالا هم همين قليان به س��راغ سلامت و 
هنجارهاي اجتماعي جامعه آمده اس��ت. س��ال 
86 بود كه دولت طي مصوب��ه اي قهوه خانه ها را 
از فهرست اماكن عمومي خارج كرد تا اين صنف 
براي عرضه قليان جوازي بيابند اما ديوان عدالت 
اداري به ميدان آمد و اين مصوب��ه را ابطال كرد. 
پشتوانه ديوان عدالت اداري به قانون جامع كنترل 
و مبارزه ملي با دخانيات گرم بود كه عرضه مواد 

دخاني را در اماكن عمومي ممنوع مي داند.
اين قانون، قهوه خانه ها را در زمره اماكن عمومي 
قلمداد كرده اس��ت. ام��ا دوباره دول��ت به مدد 
قهوه خان��ه داران و حماي��ت از قليان برخاس��ت 
و قهوه خانه ه��ا را از اماكن عمومي خ��ارج كرد. 
خلاصه اينكه هر چند وزارت بهداشت در اين باره 
موضع گيري هايي داش��ت اما در نهايت اوضاع بر 
وفق مراد صنف قهوه خانه داران تمام شد و با توجه 
به قبح زدايي از قليان نسبت به ديگر مواد دخاني 

و استقبال جوانان از اين تفريح پر دود و مرض، هر 
روز تعداد بيشتري قهوه خانه باز مي شود و به قول 
عباس علائي،  نان 4 ميليون و 250 نفر از قل قل 

قليان در مي آيد. 
   نان داني يا پاتوق افراد شرور!

رئيس اتحاديه قهوه خانه داران با انتقاد از پرداختن 
رس��انه ها به موضوع قليان افزود: افرادي كه در 
قهوه خانه ها كار مي كنند، قش��ر ضعيف جامعه 
هستند كه از 7 صبح تا 12 ش��ب براي 30 هزار 
تومان كار مي كنند و به ط��ور ميانگين كارگران 
قهوه خانه روزي 50 كيلومتر راه مي روند. پس اگر 
قهوه خانه اي بسته ش��ود و تعدادي كارگر از نان 

خوردن بيفتند، همه مسئول هستند.
اين گفته علائي در حالي است كه قهوه خانه ها 
و سفره خانه هاي سنتي فقط محلي براي عرضه 
قليان نيست اما انگار سود فروش دود و مرض بر 
سود چاي و ديزي مي چربد؛  سودي كه به جيب 
صاحبان قهوه خانه ها مي رود و حالا آقاي رئيس 
را اينگونه به واكنش وا داش��ته است. علاوه بر 
اين حتي اگر س��ودهاي آنچناني قهوه خانه ها 
و س��فره خانه هاي س��نتي را از فهرست اماكن 
عمومي خارج كند اما اين مكان ها در حقيقت 
مكان هايي عموم��ي هس��تند؛ اگرچه عرضه 
قليان در اين مكان ها موجب ش��ده تا پاتوقي 
براي برخي افراد شرور شوند و فضاي عمومي 
و خانوادگي سفره خانه هاي سنتي هم برچيده 

شده است. 

   مظلوميت مضرات سيگار در برابر قليان!
دكتر مس��عود حاجي رسولي، كارش��ناس اعتياد 
در گفت وگ��و ب��ا »جوان« درباره مض��رات قليان 
مي گويد: آمارها نش��ان مي دهد ميزان زيان ناشي 
از مصرف قليان 40 برابر سيگار و خطر يك ساعت 
استعمال قليان 200 برابر سيگار است. همچنين 
مصرف قلي��ان از نظر رفتاري هم مضر اس��ت زيرا 
افراد را به س��مت رفتار نامتعادلي ب��ه نام مصرف 
دخانيات سوق مي دهد. بنا به تأكيد وي استفاده از 
مواد شيميايي خطرناك در تنباكوهاي ميوه اي را 
هم بايد به تمامي زيان هايي كه قليان دارد، اضافه 
كرد زيرا توت��ون و تنباكوي مي��وه اي يك فريب و 
دروغ ترسناك است. اين كارشناس با اشاره به فاش 
شدن افزودن تفاله هاي انگور به سيگار وينيستون 
تصريح مي كند: در تحقيقات اثبات شد دود ناشي از 
سوختن اين تفاله ها كه براي افزايش حجم توتون به 
سيگار اضافه مي شدند، موادي به مراتب خطرناك تر 
از سوختن توتون توليد مي كرد و اين مسئله درباره 

تنباكوهاي ميوه اي هم صادق است. 
حاجي رس��ولي همچنين مواد دخاني همچون 
س��يگار يا قليان را دروازه اي براي ورود به اعتياد 
مي داند و تأكيد مي كند: مطابق تحقيقي در امريكا، 
كساني كه سيگار مي كشند 65 برابر بيش ازافراد 
غير س��يگاري در دام مواد مخدر مي افتند و اين 
مسئله به نوعي درباره قليان نيز قابل تعميم است. 
با وجود تمام اينها قبح قليان كشي همانند برخي 
از چالش هاي ديگر در جامعه شكسته است و حتي 
برخي بانوان هم به راحتي در مكان هاي عمومي و 
برخي سفره خانه هاي سنتي بر تخت ها تكيه زده و 

حلقه هاي دود قليان را به آسمان مي فرستند. 
    زنان قلياني 

به باور علائي ما قانوني نداريم كه مانع حضور زنان 
در قهوه خانه ها شود. آنچه مانع ورود زنان است، 
عرف جامعه و تفكرات خود قهوه خانه چي هاست. 
وي در ادامه ب��ه نقش اداره اماك��ن در منع ورود 
زنان به قهوه خانه ها هم اش��اره كرد و افزود: البته 
در بعضي موارد و بر حس��ب م��كان قهوه خانه يا 
اش��خاصي كه در آن حاضر مي ش��وند نيز اماكن 
خود اجازه حضور زنان را نمي دهد. رئيس اتحاديه 
قهوه خانه داران و سفره خانه هاي سنتي با انتقاد از 
حضور جوانان زير 18 سال در قهوه خانه ها گفت: 
ضوابطي وجود دارد كه جوانان زير 18 سال نبايد 
به قهوه خانه ها بيايند. در گذش��ته ما حرمت ها را 
رعايت مي كرديم اما امروز برخي جوانان زير ابرو 

بر مي دارند و به قهوه خانه مي آيند. 
   180 ميليارد تومان گردش مالي تنباكو 

اگر مافي��اي تنباك��و و دخانيات خ��رج چهار 
وزارتخان��ه را مي ده��د و گ��ردش مالي خريد 
تنباكو در روز ب��ه 500 ميلي��ون تومان يعني 
180ميلي��ارد تومان در س��ال برس��د، پس از 
همين روست كه اگر يك روز مردم ما قليان ها را 
شكستند حالا روز به روز بر تعداد قهوه خانه ها و 

قليان ها افزوده مي شود.

زهرا  چيذري
   گزارش  يك

 50 سال نان خمیر و سوخته در سفره مردم 
 1380 میلیارد تومان دورریز یارانه نان

مبحث قديمي و نخ نما ش�ده »نان س�نتي« 
و دور ريزهاي�ش در مقاب�ل »ن�ان صنعتي« 
ديرگاهي است كه خوراك رسانه ها بوده و به 
قدر كفايت و حتي تا مرز لوث شدن مبحث، 
در اين باره گفته اند، اما آنچه مس�لم است و 
آن گونه كه از ش�واهد امر برمي آيد، گوشي 
براي شنيدن و به كار بستن بايدها و نبايدها 
وجود نداشته كه به رغم افزايش قيمت چند 
برابري ن�ان هنوز م�ردم به نام س�نتي ميل 
مي كنن�د و گراني و تورم مان�ع بازدارنده اي 
براي حيف و ميل نان س�نتي نبوده اس�ت و 
تقاضاي غير منطقي ن�ان، توليد كنندگان را 
روي كميت توليد متمركز ك�رده به گونه اي 
كه اين كميت گرايي س�د راه ارتقاي س�طح 
كيفي  نان ش�ده اس�ت. به بيان ديگ�ر، اين 
واقعيت دريافت مي شود كه اين همه همايش 
و كنفرانس و برنامه و بودجه، به حكم تمثيل 
»گردكان بر گنبد« بوده و ظاهراً خواهد بود!

   كمالي: فقط ۶ درصد جامعه 
تمايل به مصرف نان صنعتي دارند

عضو هيئت علمي س��ازمان تحقيقات آموزشي 
و ترويج كشاورزي گفت: به دليل تخمير خوب، 
امنيت غذايي و حف��ظ ارزش غذاي��ي تا پايان 
برنامه پنجم توس��عه بايد 40 درصد توليد نان 
كش��ور به نان صنعتي اختصاص يابد كه با اين 
روند بعيد است چون فقط 6 درصد مردم تمايل 

به مصرف نان صنعتي دارند. 
به گزارش » جوان « محمدعلي كمالي در همايش 
ملي غني سازي آرد و سلامت جامعه در مورد نقشه 
راه توليد صنعتي نان در راس��تاي بهبود كيفيت 
گفت: نان صنعتي مزاياي مختلفي نسبت به نان 
س��نتي دارد چراكه ضايعات زي��اد در روش هاي 
سنتي پخت نان، پايين بودن ميزان ماندگاري نان، 
غيربهداشتي بودن به دليل آلودگي هاي محيطي، 
عدم تخمير خوب و غيررقابتي بودن نان سنتي به 
خاطر ساختار يارانه اي نان سبب شده تا در قانون 
برنامه پنجم توس��عه به دنبال صنعتي كردن نان 

باشيم تا جايي كه تا انتهاي برنامه بايد 40 درصد 
از توليد نان كشور صنعتي شود كه با اين روند بعيد 

است محقق شود. 
وي به مزاياي نان صنعتي اش��اره كرد و گفت: 
تولي��د اتوماتيك ن��ان از ابتدا تا انته��ا، تخمير 
مناس��ب، حفظ ارزش غذايي در فرايند توليد و 
بسته بندي مناسب از جمله مزاياي نان صنعتي 
است اما ذائقه مردم كمتر با نان صنعتي سازگار 
است. اما با اين وجود اكنون تنها 6 درصد مردم 
كشورمان تمايل به مصرف نان صنعتي دارند و 
بايد با معرفي انواع نان مطابق با ذائقه مردم اين 

وضعيت را اصلاح كرد. 
كمالي ادام��ه داد: به رغم اينك��ه فكر مي كنيم 
يارانه س��بب كاهش قيمت نان ش��ده است اما 
فقط 7 تا 12 درصد هزينه توليد نان مربوط به 
آرد است و مي توان با تجميع نانوايي هاي سنتي 
از آنها ب��ه عنوان واحدهاي تولي��د نان صنعتي 

استفاده كرد. 
   نكات حائز اهميت 

اهميت نان و مصرف آن از آنجا معلوم مي شود 

كه بر اساس آمار رس��مي، در ايران 2 تا 3 برابر 
كش��ورهاي اروپايي همچون فرانس��ه و آلمان 
نان مصرف مي ش��ود اما اي��ن تف��اوت آمار به 
دليل مصرف بالاي نان در كش��ور نيست چون 
بخش زيادي از نان خريداري ش��ده دور ريخته 

مي شود. 
دلايل زيادي از پايين بودن كيفيت آرد تا پخت 
نامناسب نان براي استفاده نادرست و اسراف آن 
نام برده مي ش��ود. با اين حال مسئولان ذيربط 
تأكيد كرده اند اگر روش ه��اي توليد و مصرف 
نان را اصلاح كنيم سالانه 2 تا 3 ميليون تن آرد 

صرفه جويي مي شود.
اين در حالي است كه در كشور سالانه 4 هزار و 
600 ميليارد تومان يارانه به نان تعلق مي گيرد 
كه حدود 30 درصد اين يارانه صرف ضايعات و 
قاچاق آرد و نان مي ش��ود. به بيان ديگر سالانه 
ريز  فقط  1380ميليارد توم��ان يارانه نان دور 

مي شود!
از س��وي ديگر س��رانه مصرف نان در كش��ور 
160 كيلوگرم اس��ت در حالي كه اين شاخص 

در امريكا 20 كيلوگ��رم، مكزيك 31 كيلوگرم، 
فنلاند 40 كيلوگرم، جمهوري چك 50كيلوگرم، 
روس��يه 60 كيلوگرم و هلند 60 كيلوگرم است 
و اين ش��اخص ها نش��ان مي دهد كه با اصلاح 
زنجيره تأمين نان مصرف گندم در كش��ور بايد 

8ميليون تن باشد. 
   مواد شيميايي بيماري زا  نان را 

آجر مي كند
اما فارغ ازمسائلي چون آرد نامرغوب، سوختگي 
و خمير بودن نان، دور ريز و مش��كلاتي از اين 
دس��ت، وجود ماده ش��يميايي جوش شيرين 
لطمات جبران ناپذي��ري را به مصرف  كنندگان 
نان سنتي وارد مي آورد. جوش شيرين به خاطر 
س��هولت كار و صرفه جوي��ي زمان ب��ه عنوان 
پوك كننده خمير نان هاي سنتي نيز استفاده 
مي شود. بي كربنات سديم در جريان پخت نان، 
در تركيب با رطوبت و حرارت، تبديل به كربنات 
سديم )س��ودا يا آب گازدار( مي شود. خاصيت 
قليايي بالا، تركيبات شيميايي و غيربهداشتي 
و دگرگوني در فرآيند تخمير، عوارض بسياري 
را ب��راي س��لامت مصرف كننده در پ��ي دارد. 
ويتامين C بدن را از بين مي برد. به اندام دستگاه 
گوارش آسيب مي زند و به ناتواني مقاومت بدن 
مي انجامد. حال آنكه به راحتي مي توان خمير 
ماي��ه را جايگزين آن ك��رد. خميرترش، افزون 
بر آنكه هي��چ زياني براي س��لامتي بدن ندارد، 
بلكه ويتامين B و ديگر مواد مفيد نان را حفظ 
مي كند. ناني كه با خمير ترش تهيه مي شود به 
خوبي هضم و جذب مي ش��ود؛ زيرا خميرمايه 
از جنس خ��ود ن��ان و آرد اس��ت و در تهيه آن 
هيچ گونه ماده ش��يميايي آزمايشگاهي به كار 

گرفته نمي شود. 
با اين اوصاف مي توان نتيج��ه گرفت كه خريد 
نان هاي س��نتي آن هم به ش��كل و قواره توليد 
ام��روزي آن، در واقع نه تنه��ا دور ريختن توان 
مالي و بودجه مردم است، بلكه هر لقمه آن زنگ 

خطري است براي سلامتي افراد جامعه.

  رسیدگي به حادثه آتش  سوزي
بدون حضور مدیرعامل آتش نشاني  

روز گذش��ته اعضاي شوراي ش��هر تهران در حالي بررسي علت حادثه 
آتش سوزي و مرگ دو شهروند را مورد بررسي قرار دادند كه مديرعامل 
سازمان آتش نشاني در اين جلسه حضور نداشت و به دليل كوتاهي اين 
سازمان در انجام وظايف خود، تذكراتي را به ش��هرداري تهران ارائه و 
تأكيد كردند تا دستيابي به نتايج نهايي موضوع را پيگيري خواهند كرد. 
در جلسه روز گذشته، شوراي شهر پايتخت برخي ابعاد حادثه خيابان 
جمهوري كه منجر به مرگ دو تن از شهروندان شد، مورد بررسي قرار 
گرفت. در اين زمينه، قناعتي، عضو ش��ورا كه در صحنه حادثه حضور 
داش��ت، گفت: اين موضوع غيرقابل گذش��ت اس��ت چرا كه براساس 
گزارشات رس��يده نردبان و ش��يلنگ هاي آتش نش��اني خراب بودند. 
همچنين عبدالحسين مختاباد ديگر عضو شوراي شهر نيز از مسئولان 
شهرداري گلايه كرد و افزود: بايد مسئولان شهرداري تهران در همان 
لحظه در حادثه آتش سوزي حضور پيدا مي كرد و اين در حالي است كه 

متأسفانه نيروهاي آتش  نشاني به وظايف خود عمل نكردند.
   در صورت سهل انگاري گذشتي در كار نخواهد بود

 همچنين اقبال شاكري، عضو شوراي شهر نيز در اين خصوص گفت: 
ظاهراً باز نشدن پله هاي اضطراري يكي از موضوعاتي بود كه باعث به 
وجود آمدن مشكلات در امر نجات اين دو ش��هروند تهراني شد و اگر 

سهل انگاري اثبات شود، هرگز گذشتي دركار نخواهد بود.
در ادامه حقاني، عضو ديگر شوراي ش��هر گفت: متأسفانه شهر تهران 
شهري بي دفاع در مقابل زلزله و بلاهاي طبيعي است و شاهد بي برنامگي 
در برخي از سازمان ها هس��تيم. البته نمي توان از ايثارگري و فداكاري 

نيروهاي آتش نشاني گذشت اما بايد نقاط ضعف آنها نيز برطرف شود.
   تعهد اجتماعي مديريت شهري براي تأمين امنيت شهروندان

 در اين زمينه، احمد مس��جد جامعي، رئيس شوراي ش��هر تهران با شرح 
ماجرا گفت: تعهد اجتماعي ما به عنوان مديريت ش��هري اين اس��ت كه 
براي شهروندان احس��اس امنيت را فراهم كنيم و راهكار آن هم اين است 
كه با حساسيت به اين موضوع بپردازيم و چنين وقايعي را پيگيري كنيم. 
وي تأكيد كرد: اين اتفاق اگرچه س��هوي بوده و عمدي در آن نيس��ت اما 
بايد پيگيري و مشخص شود كه ريش��ه اين اتفاقات از كجا آب مي خورد.

همچنين عباس عبداللهي، معاون خدمات شهري شهرداري تهران با بيان 
اينكه نقص فني و نقص سيستم الكترونيك عامل حادثه خيابان جمهوري 
است، گفت: نيروهاي آتش نش��اني طي مدت زمان 3 دقيقه و 30 ثانيه به 
محل حادثه رسيدند و اين مدت زمان كمتر از چهار دقيقه  و زير استاندارد 
دنياست و عملكرد همكاران ما قابل قبول اس��ت. وي تأكيد كرد: تمامي 
تجهيزات ما آلماني است و پيشرفته ترين خودروها و ماشين ها را داريم كه 
برند روز اروپاست. هرچند اعضاي شوراي شهر تهران جهت انتقادات خود را 
به آتش نشاني و شهردار نشانه رفتند اما بايد پذيرفت كه با اين حادثه وظايف 
اعضاي شوراي شهر هم در كنار مسئوليت ش��هرداري سنگين تر خواهد 
شد چرا كه شهرتهران با توجه به بافت شهري و جمعيت بالاي آن همواره 
آبستن حوادث بسياري است كه بايد براي امداد و نجات آن كارهاي بسياري 
صورت گيرد و الا بايد شاهد اينگونه حوادث دلخراش بود كه نمونه هاي آن را 

مي توان در بحث گودبرداري به وفور مشاهده كرد.

بيژن سوراني

انتخاب چمران به عنوان رئيس شوراي عالي استان ها
 لاریجاني: دولت به شوراها 

نگاه رقیب نداشته باشد 
رئيس مجلس شوراي اسامي با اشاره به 
اينكه برخي طرح ها كه از سوي شوراي 
استان ها ارجاع مي شود از نظر تكنيك 
قانوني اش�كالاتي دارد، گفت: شوراها 
بايد از عقبه حقوقدان برخوردار باشند. 
عل��ي لاريجاني، رئيس مجلس ش��وراي 
اس��لامي روز گذش��ته در اولين نشست 
شوراي عالي استان ها در وزارت كشور گفت: در مجلس قبل تلاش شد 
تا وظايف بيشتري در اختيار شوراها قرار گيرد، اما در مورد تصويري كه 
شوراي نگهبان از قانون داشت، بخشي از آن امكان پذير نشد. وي با اشاره 
به گفت وگو با دولت براي تفويض بخشي از وظايف دولت به شوراها ادامه 
داد: اگر دولت برخي از اختيارات خود را تفويض كند، بار زيادي از دوش 
خود برداشته است؛ حجيم بودن دولت باعث شده اكثريت بودجه كشور 

صرف اين مسئله شود. 
رئيس قوه مقننه افزود: بخشي از امور را مي توان به بخش هاي خصوصي 
و تعاوني ها واگذار كرد كه اصل 44 قانون اساس��ي در اين زمينه وجود 
دارد اگر چه هنوز آنطور كه انتظار مي رود عملي نش��ده اما دولت بايد 
گام هاي مهمتري در اين زمينه بردارد. رئي��س مجلس ادامه داد: اگر 
شوراها قوي باشند و از س��ر علم كار كنند، دولت مي تواند بخش هايي 
از وظايف خود را تفويض كند كه اين امر به مديريت يكپارچه شهري 
كمك خواهد كرد. وي با تأكيد بر اينكه دولت نگاه رقيب به شورا نداشته 
باشد، افزود: شوراها حركت قوي مردمي است كه مي تواند زمينه فعاليت 
دولت را بهتر فراهم كند، از اين رو در ارائه كمك ها و ياري شورا امساك 
نكنند. گفتني است مهدي چمران با 45 رأي به عنوان رئيس شوراي 

عالي استان ها انتخاب شد.  
---------------------------------------------------

رئيس بسيج جامعه پزشكي: 
 دوري از سبك زندگي دیني

ام المصائب حوزه سلامت است  
رئيس بس�يج جامعه پزش�كي ب�ا تأكي�د ب�ر اينكه بس�ياري از 
مش�كات حوزه س�امت به دليل فاصله گرفتن از فرهنگ ديني 
 و قرآني اس�ت، گفت: ام المصائب مش�كاتي كه در حوزه سامت 
براي ما به وجود مي آيد ب�ه دليل دوري از فرهنگي  ديني  اس�ت . 

محمد رئيس زاده با بيان اينكه در صورت رعايت آداب ديني و س��نتي بار 
بيماري ها بسيار كمتر مي شود، تصريح كرد: در حوزه  تغذيه، زماني علت 
بيماري ها ناش��ي از كمبود مواد غذايي و ويتامين ها بود ولي امروز ما نيز 
همچون ساير كشورهاي  غربي بيشتر بيماري هايمان به دليل افزايش وزن، 
چربي و...است .  رئيس سازمان بسيج جامعه پزشكي تصريح كرد: دير ازدواج 
كردن، دير بچه دار شدن، كم شير دادن، افزايش سن  بارداري، استفاده از 
قرص هاي پيشگيري و...مسائلي ا ست كه سابق بر اين وجود نداشته و به 

دليل نوع سبك زندگي  افراد شاهد وضعيت كنوني هستيم .  
وي با تأكيد بر اينكه در آينده نه چندان دور سبك زندگي، تغذيه، تحرك 
و فعاليت بندي در كنار مسائل جمعيتي به  عنوان دو تهديد اصلي حوزه 
سلامت شناخته خواهد شد، بيان كرد: در چند سال آينده با جمعيت 
پيري مواجه خواهيم  بود كه بيشترين بار اين جمعيت روي حوزه سلامت 
است، وقتي خانواده ها تك فرزند و بدون فرزند  هستند،  پرستاري از اين 
والدين به علت نبود فرزند بر عهده دولت خواهد بود كه اين هزينه ها كمر 
نظام سلامت كشور  را در  آينده خواهد شكست .  رئيس زاده با تأكيد بر 
اينكه مش��كلات  جمعيتي كليات نظام را تهديد مي كند، خاطر نشان 
كرد: امروزه كمتر مركز علمي  براي بررس��ي معضلات سياس��ت هاي 

جمعيتي در كشور وجود دارد. 
---------------------------------------------------

موج افزايشي بيماري آنفلوآنزاي H3N2 در كشور

آنفلوآنزا جان ۹ نفر را گرفت  
رئيس مركز مديريت بيماري هاي واگير وزارت بهداشت از افزايش 
موارد ابتا به آنفلوآنزاي H3N2 در كش�ور خبر داد و گفت: تعداد 
موارد بستري ناشي از آنفلوآنزا در كشور نسبت به پارسال بيشتر 
بوده و تاكنون 9 نفر بر اثر اين بيماري جان خود را از دست داده اند. 
محمد مهدي گويا اف��زود: ح��دود 96 درصد موارد ابت��لا به بيماري 
آنفلوآنزاي فصلي امس��ال به ويروس H3N2 بوده است كه با توجه به 
اينكه واكسن آنفلوآنزاي امسال نسبت به اين ويروس مصونيت ايجاد 
مي كند بنابراين كساني كه امسال واكسن آنفلوآنزا زدند به اين بيماري 
مبتلا نشدند. وي به »فارس« گفت: تعداد كل مبتلايان به اين بيماري 
نسبت به سال گذشته بيشتر نبوده اما شدت اين بيماري بيشتر بوده 
است كه آلودگي هوا و شرايط آب و هوايي مي تواند يكي از علل شديدتر 
شدن عوارض اين بيماري باشد. وي اظهار داشت: پيش بيني ما اين است 
كه بيماري آنفلوآنزا تا آخر زمستان امسال حداقل دو موج ديگر داشته 
باشد و ما اكنون در پيك افزايشي موج اول آنفلوآنزاي فصلي در كشور 
قرار داريم و احتمالاً اين موج اندكي افول مي كند و دوباره موج بعدي 

افزايش اين بيماري رخ مي دهد.

علي خدايي بيجاري
   گزارش   2

 تبليغ كتاب هاي آموزشي
تنها با اجازه سازمان پژوهش

 تجویز كتاب هاي كمك آموزشي
در مدارس ممنوع!  

بر اس�اس اعام س�ازمان پژوه�ش و برنامه ريزي درس�ي وزارت 
آموزش و پرورش و به اس�تناد مصوبه 828 شوراي عالي آموزش 
و پرورش تجويز كتاب هاي كمك آموزش�ي غيرمج�از و تحميل 
خريد اي�ن كتاب ها به دانش آموزان از س�وي معلمان ب�ه ويژه در 
دوره ابتداي�ي ممنوع ش�د. بر اس�اس اين اعام در ص�ورت بروز 
اين اتفاق با مدرس�ه متخل�ف برابر مق�ررات برخورد مي ش�ود. 
محمد ناصري، مديركل دفتر انتظارات و تكنولوژي آموزش��ي با اعلام 
اين خبر به »جوان« گفت: در سال هاي ابتدايي برگزاري اين جشنواره، 
كتاب هاي غيراستاندارد از نگاه آموزش و پرورش 82 درصد بود كه امروز 
اين كتاب ها به 50 درصد كاهش يافته است. البته بايد نهادهاي ديگري 
همچون صدا و سيما به كمك آموزش و پرورش بيايند كه محصولات 

غيرمجاز تبليغ نشود. 
وي افزود: سازمان صدا و سيما به صورت مستقل كار خود را انجام مي دهد. 
از سوي ديگر مجوز كتاب هاي آموزشي را ارشاد مي دهد و ما درخواست 
مي دهيم كه وزارت ارشاد تأكيد و دقت نظر را براي ارائه مجوز در محتواي 
كتاب هاي كمك آموزشي داشته باشد. مديركل دفتر انتظارات و تكنولوژي 
آموزشي ادامه داد: در جلسه اي با مدير بازرگاني صدا و سيما خواستيم كه 
ديگر تبليغ كتاب هاي غيراستاندارد در رسانه داخلي نشود اما آنها پاسخ 
دادند ما از يك بخش آموزش و پ��رورش مجوز لازم را گرفته ايم كه ما در 
نهايت از آنها خواس��تم آن مجوز را به ما ارائه دهند و البته تا آنجا كه در 

جريان هستم، هنوز اين مجوز به ما داده نشده است. 
وي ادامه داد: مرجع تبليغ تمام كتاب هاي كمك آموزشي در حوزه مجوز 
سازمان پژوهش است و هيچ معاونت و ارگان ديگري از آموزش و پرورش 
نمي تواند مجوز تبليغ دهد. ما قطعاً پيگيري مي كنيم كدام معاونت مجوز 
تبليغ صدا و سيما را داده است. ناصري در واكنش به اينكه گاهي معلمان 
خود اق��دام به معرفي كتاب كمك آموزش��ي غيراس��تاندارد مي كنند، 
توضيح داد: معلم هيچگاه نبايد باري روي دوش والدين مبني بر خريد 
كتاب بگذارد. اجبار معلم به ويژه در مقطع ابتدايي ضروري نيست و در 
پايه دبستان ما هيچ تجويزي براي استفاده از كتاب هاي كمك آموزشي 
نداريم. وي خاطرنشان كرد: البته در برخي مواقع شاهد هستيم كه معلم 
يا والدين براي آنكه فرزندان خود را به مدارس تيزهوشان بفرستند از انواع 
كتاب هاي كمك آموزشي استفاده مي كنند در حالي كه در دنيا دانش آموز 
تيزهوش استاندارد دارد، قرار نيس��ت دائماً منابع مختلف يادگيري در 
اختيارش گذاشته ش��ود. خوش��بختانه وزير آموزش و پرورش درصدد 

كاهش تنوع مدارس از جمله مدارس تيزهوشان است. 
بنا به گفته ناصري بيش از يك دهه اس��ت كه براي ساماندهي كتاب هاي 
آموزشي و كمك آموزشي دست به كار ش��ده و امسال اختتاميه دهمين 
جشنواره اين كتاب ها در تاريخ 7 بهمن برگزار مي شود و از ناشران موفقي 
كه با استانداردهاي آموزشي وزارتخانه، كتاب توليد كرده اند، تقدير خواهد 
شد. گفتني اس��ت در دهمين دوره جش��نواره كتاب هاي آموزشي رشد 
3 هزار و 708 كتاب در تمام مقاطع شامل پيش دبستاني، ابتدايي، متوسطه 
اول، دوم، فني و حرفه اي و آموزش و پرورش استثنايي براي نخستين بار با 

هم بررسي و در نهايت از 48 كتاب در مراسم اختتاميه تقدير مي شود.

نفيسه  ابراهيم زاده  انتظام


